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عراق در نزدیک ترین دوره ثبات منبعث از استبداد، 
عصر صدام است. بعداز صدام نزدیک به 2 دهه است 
که عراق روی آرامش به خود ندیده است. ناامنی 
چنان گسترده شده که خانه نخست وزیر مورد هجوم 
پهپادی قرار می گیرد. بعداز انتخابات مجلس، قدرت 
پارلمان میان گروه های متکثری تقسیم شد و به نتایج 
انتخابات معترض بودند. می توان تحولات عراق را صرفا 
در چهارچوب رقابت های داخلی آنالیز کرد و صفر تا 
صد آن را متاثر از کیفیت توزیع قدرت بازیگران داخلی 
دانست، اما به نظر می رسد اگرچه بخش بزرگی از حجم 
واقعه را پوشش می دهد اما عواملی فرامرزی آن را 
نادیده می گیرد و در نتیجه تحلیل تقریبا جامعی هم 
نخواهد بود. بی تردید بازاری از اتهامات متقابل پیرامون 
حادثه شکل خواهد گرفت و بازیگران خارجی هرکدام 
مستقیم و غیرمستقیم دیگری را کارگردان آن می نامند. 
در این میان ایران، آمریکا و اسرائیل نوک حملات را 
متوجه یکدیگر خواهند کرد. آمریکا و مخصوصا اسرائیل 
اتفاق را ناشی از باخت انتخاباتی نیروهای مورد حمایت 
حشدالشعبی خواهند دانست و پای ایران را به بحران 
داخلی می کشانند تا هم رابطه همسایگان را تنش زا 
کرده و هم نقش میانجیگری عراق میان عربستان و 
ایران را تحت تاثیر قرار دهند. اسرائیل با پروژه بحران 
آذربایجان با ایران و با نزدیکی مذاکرات برجامی تلاش 
کرد تا دردسر تازه ای را برای ایران درست کند و اکنون 
که ناتوان از کشاندن ایران به تنش شده است دستکم به 
روند مذاکرات سمت وسو می دهد و طرفین را حداقل به 
تنش لفظی می کشاند. مشخصا اگرچه فعلا در مورد ایران 
و مذاکرات اظهارنظر تعیین کننده ای صورت نمی گیرد، 
اما با شکرآب کردن رابطه ایران با عراق، تا اندازه ای تمرکز 
ایران را می خواهند به هم زده باشند و اهرم فشار تازه ای 
در میزمذاکرات داشته باشند تا ایران را وادار به انعطاف 
بیشتری کنند. ایران نیز تلویحا پای آمریکا را به حادثه 
می کشاند. باید توجه داشت که بی ثباتی در عراق به نفع 
ایران نخواهد بود و موازنه رابطه ایران با گروه های همسو 
با خود و همچنین کلیت نظام سیاسی عراق را درمعرض 
خطر قرار می دهد. ایران از در پیش گرفتن نوعی نرمش 
و تلاش برای میانجیگری بین نیروهای عراقی تا حمایت 
بی شائبه از حشدالشعبی درعراق قدرتِ مانور دارد که 
هرکدام می تواند اهرمی برای کمک به ثبات عراق باشد. 
هم آوردی میدان و دیپلماسی نیز از نزاع بین گفتمانی 
وارد منازعات درون گفتمانی شده و سنخ آن با دولت 
قبلی متفاوت است. این مولفه قادر است انسجام گفتمانی 
داخل را در بزنگاه مذاکرات کمرنگ کند و به همین علت 
است که باید در هفته های آتی با هوشیاری بیشتری به 

تصمیمات در عرصه سیاست خارجی دقت کرد. 

 اهمیت عراق 
در معادلات اخیر منطقه

 تسلیت یادگار امام و روحانی 
به قاضی عسکر 

.. سیدحسن خمینــــی در پیامی  . آیت ا
درگذشت مادر گرامــی حجـــت الاسلام 
والمسلمین قاضی عسکر را تسلیت گفت. متن 
این پیام بدین شرح است : برادر گرامی جناب 
حجت الاسلام والمسلمین قاضی عسکر دامت 
افاضاته، درگذشت مادر گرامی تان را تسلیت 
عرض می نمایم و برای آن فقیده سعیده غفران 
واسع و برای جنابعالی و بازماندگان محترم صبر 
و اجر مسالت دارم.  همچنین حجت الاسلام و 
المسلمین حسن روحانی در پیامی درگذشت 
مادر مکرمه حجت الاسلام قاضی عسکر تولیت 
آستان مقدس حضرت عبدالعظیم حسنی)ع( 
را تسلیت گفت. متن پیام بدین شرح است : 
انالله و اناالیه راجعون حضرت حجت الاسلام 
والمسلمین جناب آقای قاضی عسکر تولیت 
محترم آستان مقدس حضـــرت عبدالعظیم 
حسنی)ع( مصیبت درگذشـــت مادر مکرمه 
و محترمه تان، را محضر جنابعالی و بیت 
شریف تان تسلیت عرض می کنم. خدای متعال 
ایشان را با صدیقه کبری )علیها السلام( محشور 
گرداند و به حضرتعالی و بیت شریف تان و 

جمیع بازماندگان صبر و اجر عنایت بفرماید.

سفر امیر قطر به ایران 
در سفر امیر قطر به تهران، قرار است توافقات 
صورت گرفته سیاسی و اقتصادی بین دو کشور 
که در سفر رئیسی به قطر صورت گرفته بود 
پیگیری شود. به دنبال اعلام سیاست جدید 
و توجه ویژه به همسایگان در حوزه سیاست 
خارجی، میزان و سطح رایزنی های ایران و 
کشورهای منطقه افزایش چشمگیری داشته 
به نحوی که چند هفته پس از سفر موفق 
رئیس جمهور به کشور قطر، حالا امیر قطر 
در راس هیات بلندپایه سیاسی و اقتصادی 
قرار است به ایران سفر کند. این چندمین 
سفر مقامات کشورهای منطقه به ایران در 
مدت کوتاه استقرار دولت جدید به شمار می رود. 
در این سفر قرار است توافقات صورت گرفته 
سیاسی و اقتصادی بین دو کشور که در سفر 
.. رئیسی به قطر صورت گرفته بود  . آیت ا
پیگیری شود. تهران و دوحه همچنین در 
برخی حوزه های مربوط به میزبانی جام جهانی 

2022 توافقنامه همکاری امضا کرده اند.

 محکومیت یورش مجدد 
به مسجدالاقصی 

سخنگــوی وزارت امورخارجه یورش مجدد 
و مکرر صهیــونیست ها به مسجدالاقصی و 
تعرض به نمازگزاران فلسطینی را محکوم کرد 
و خواستـــار کمک ملت ها، دولت ها و مجامع 
منطقه ای و بین المللی به مردم فلسطین شد. 
سعید خطیب زاده با محکومیت یورش مجدد 
و مکـــرر صهیونیست ها به مسجدالاقصی و 
تعرض وحشیانه نظامیان رژیم صهیونیستی 
به نمازگزاران و مدافعــان اماکن مقدسه 
فلسطین، اعلام کرد: اشغالگری و اشغالگران 
رو به زوال هستند و مبارزه با غاصبان قدس 
و فلسطین، حق طبیعی، مشروع و قانونی 
مردم فلسطین هست. وی با اشاره به تشدید 
تجاوزات و اقدامات سبوعانه رژیم آپارتاید 
اسرائیل در اراضی اشغالی فلسطین، خواستار 
کمک ملت ها، دولت ها و مجامع منطقه ای و 
بین المللی به مردم فلسطین برای دفاع از خود 

و مقابله با اشغالگران صهیونیست شد.

خبـــر

 سیدقائم موسوی
تحلیلگر مسائل بین الملل

دیدگـــاه
 مهدی طائب: 

 میثم نیلی از اتهامات مبراست
ادامه از صفحه اول/ مجلس جدید نیست و 
یک جریانی دارد. خیلی هم به دنبال آن نبودم و 
این صحبت ها مربوط به آخر جلسه بود و این جواب 
درباره آن سوال بود. وی افزود: درباره آن سوال یکی 
از افراد حاضر در آن جلسه ادعایی را مطرح کرد. آن 
فرد گفت من زمانی در یک روزنامه ای کار می کردم 
برادر ما آقای میثم نیلی هم در آنجا بود و آن زمان 
می گفتند مطالبی که درباره آن بنده خدا وجود دارد 
جمع آوری کنید. حرف، حرف او بود. پس توجه 
اعضای جلسه به صحبت های این فرد جلب شد و من 
برای آنکه مشخص باشد که حرف های او چیست، 
حرف های او را تکرار می کردم که در بین صحبت ها 
او آمد گفت که این جریان مربوط به زمانی است 
که آقای احمدی نژاد رئیس جمهور بود و آن موقع 
این صحبت ها مطرح شده است. منتهی چون این 
صحبت ها در بیان محاوره است، این کلمات حذف 
شده است وقتی شما آن را تقطیع کنید انگار آن 
جملات را من دارم می گویم. در حالی که مطلب 
او بوده و درباره گذشته هم صحبت شده است. 
طائب همچنین تاکید کرد: اصلا نسبت به قضیه ای 
که الان هست مطرح نبود. چیزی که الان مطرح 
است این است که مساله اخیر را الان چه کسی راه 
انداخته است؟ لذا اگر در آن جلسه هم کسی بود 
حرف این بود که من نمی دانم این مسأله را چه کسی 
راه انداخته؟ از کجا شروع شده؟ در حالی که اگر من 
فرض بفرمایید آقای میثم نیلی را الان متهم کرده 
بودم صراحتا می گفتم این است. این حرف، حرف 
او بود و چون پایان جلسه هم بود دیگر فرصت نبود 
و جلسه تعطیل شد و باید می رفتیم. بنابراین بنده 
می خواهم عرض کنم که ساحت آقای نیلی از این 
حرف ها مبراست و اعتقاد من راجع به ایشان این 

نیست و اصلا ایشان در این فضا نیست.

پاسخ تند »مطهری« به سفیر روسیه در تهران: 

توهین به گردشگران روسی 
   روسیه: تحریف شده است

آرمان ملی: خبرگزاری ایسنا نوشته بود: 
»اخیرا سفیر روسیه در تهران در مصاحبه با 
روزنامه »ایزوستیا« چاپ مسکو گفته است که 
»من بارها و با صراحت به ایرانی ها گفته ام که 
2 مساله عمده مانع ورود شهروندان روس و نه 
تنها گردشگران به ایران می شود. یکی مساله 
دستورالعمل پوشش زنان است که امروزه 
حجاب حتی در گرما در همه جای این کشور، 
اجباری است و دیگری اینکه مشروبات الکلی 
ممنوع است.« این اظهارات با واکنش هایی از 
سوی مسئولان ایرانی و فعالان سیاسی مواجه 

شد مانندعلی مطهری نماینده سابق مجلس. 
واکنش ها به ادعای سفیر روسیه 

علی مطهری، فعال سیاسی این توئیت ها 
را در روز گذشته منتشر کرد: »سفیر روسیه 
در ایران باردیگر افاضه فرموده و گفته  است: 
»موضوع حجاب و ممنوعیت مشروبات الکلی 
مانع ورود گردشگران روس به ایران می شود.« 
لابد فقدان روسپیخانه هم یکی دیگر از موانع 
است! این گفته سفیر، گذشته از دخالت در امور 
ایران، توهین به گردشگران روسی است. چراکه 
ایران جاذبه های دیگری دارد و کسی برای 
آن گونه جاذبه ها به ایران نمی آید. اتفاقا تجربه 
نشان داده است که آن ممنوعیت ها هم برای 
گردشگران جاذبه دارد زیرا چند روزی زندگی 

انسانی را تجربه می کنند. پیش از مطهری، 
دستیار وزیر امورخارجه هم به اظهارات سفیر 
روسیه در ایران در مورد موانع سفر گردشگران 
روسی به تهران پاسخ داد. سید رسول موسوی 
در صفحه توئیتر خود در این ارتباط نوشت: 
» جاذبه های اصلی گردشگری ایران عزیز ما 
زیارت، فرهنگ، هنر، تاریخ و تمدن است؛ 
مزیت هایی که منحصربه فرد بوده و دیگران 
ندارند. گردشگری سلامت مزیت دیگری است 
که می تواند ایران را قطب پزشکی منطقه نماید. 
ما ضعف  اصلی صنعت گردشکری  مشکل 
زیرساخت ها و مدیریت امور است نه مهیانبودن 

بساط ع... خ..«
روسیه: تحریف شده است 

سفارت روسیه در ایران، در بیانیه ای اعلام 
کرد که اظهارات سفیر مسکو در تهران در 
مصاحبه با یکی از رسانه های روسیه در مورد 
سفر گردشگران این کشور به ایران، از سوی 
برخی از رسانه های فارسی زبان به صورت تحریف 
شده منتشر شده است. در بخشی از متن بیانیه 
سفارت روسیه در ایران در این ارتباط آمده 
است: »با توجه به تحریف گفته های جناب 
آقای لوان جاگاریان، سفیر روسیه در ایران 
توسط بخش فارسی بی بی سی و رادیوفردا در 
خصوص رعایت پوشش اسلامی و ممنوعیت 

مشروبات الکلی در ایران، این سفارت موارد 
ذیل را اعلام می دارد. گفته های سفیر روسیه 
در وهله اول خطاب به گردشگران روسی بود 
که قصد سفر به ایران را دارند و باید قوانین 
محلی را که ما بسیار به آنها احترام می گذاریم، 
رعایت کنند. باعث تعجب است که رسانه های 
مذکور از انتشار دیگر گفته های جناب آقای لوان 
جاگاریان، سفیر روسیه در ایران در ارتباط با 
توسعه رو به رشد روابط روسیه و ایران منجمله 
همکاری در حوزه نظامی - فنی خودداری 
کردند. در عین حال خاطرنشان می سازیم 
رسانه های بی بی سی فارسی و رادیوفردا که در 
برنامه های خود از حقوق بشر دفاع کرده و با 
پناهجویان اوکراینی که بی شک به حمایت و 
کمک نیاز دارند ابراز همدردی می کنند، اما 
در حقیقت مشکلات اساسی ای که پناهجویان 
از افغانستان، عراق و سوریه با آنها روبه رو 
هستند را نادیده می گیرند. تاکید می کنیم 
که پناهجویان از این کشورها به خاطر اقدامات 
تجاوزکارانه ایالات متحده آمریکا و متحدان آنها 
در ناتو است که در چنین شرایط سخت زندگی 
قرار گرفته اند. این موضوع چیزی جز نمایش 
دورویی و نژادپرستی از سوی بی بی سی فارسی 
و رادیوفردا نیست که انسان ها را به درجه اول و 

دوم تقسیم می کنند.«

آخرین تلاش اروپا برای پایان وقفه در مذاکرات وین 

»انریکه مورا« به تهران می آید
آرمان ملی: »انریکه مورا« سه شنبه هفته 
جاری برای ادامه گفت وگو با مسئولان جمهوری 
اسلامی ایران به تهران سفر خواهد کرد. پس از 
آنکه مذاکرات وین به مرحله ای رسید که نتیجه 
آن به اتخاذ تصمیم سیاسی از سوی آمریکا 
۴ و ایران  وابسته شد، مذاکره کنندگان ۱+
ضمن حفظ مستمر تماس ها مذاکرات را برای 
دستیابی به توافق در موضوعات باقی مانده از 
طریق تبادل پیام دنبال کردند. با توجه به نقش 
اتحادیه اروپا در زمینه مبادله دیدگاه های تهران 
و واشنگتن، سفر انریکه مورا به تهران می تواند 
گام جدیدی برای رایزنی های سازنده پیرامون 
موضوعات اندک ولی مهمِ باقی مانده تلقی 
شود. از سوی دیگر مسئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا و هماهنگ کننده کمیسیون 
مشترک برجام در یک گفت وگو از تلاش 
برای خاتمه بخشیدن به وقفه ایجاد شده در 
مذاکرات وین خبر داد. به گزارش ایسنا به نقل 
از روزنامه فایننشال تایمز، جوزپ بورل، مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا و هماهنگ کننده 
کمیسیون مشترک برجام در گفت وگویی با این 
روزنامه مطرح کرد که به دنبال »یک راه حل 
میانه« برای شکستن بن بست مذاکرات وین 
است که خطر بی نتیجه گذاشتن تلاش های 
بیش از یک ساله اتحادیه اروپا را برای انجام دادن 
یک توافق در بر دارد. »بورل« به فایننشال 
تایمز گفت که از انریکه مورا خواسته شده به 
تهران سفر کرده و درباره این موضوع با مقامات 
ایران رایزنی کند اما مدعی شد که ایران »تا حد 
زیادی« به این مساله »بی میل« بوده است. او 
از این تلاش دیپلماتیک به عنوان »آخرین تیر« 
یاد کرد. بورل در حال بررسی سناریویی است 
که نام سپاه پاسداران از »لیست سازمان های 
تروریستی خارجی« آمریکا حذف شود اما 
بخش های دیگر این نهاد باقی بمانند. مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا ادامه داد: به عنوان 
هماهنگ کننده )کمیسیون مشترک برجام 
و مذاکرات وین( من این پیشنهاد را به طور 

رسمی مطرح می کنم، این تنها نقطه تعادل 
ممکن می تواند، باشد. او افزود: ما نمی توانیم 
تا ابد با این وضع ادامه بدهیم، چراکه ایران در 
این بین در حال توسعه برنامه هسته ای خود 
است. بورل همچنین با گفتن اینکه آمریکا 
و ایران خواهان دست یافتن به یک توافقند، 
با توجه به جنگ روسیه در اوکراین و قطع 
واردات نفت و گاز کشورهای اروپایی از روسیه 
به دلیل تحریم های اعمال شده بر آن، بیان کرد: 
این توافق منفعت زیادی برای ما اروپایی ها 
خواهد داشت، در حال حاضر شرایط تغییر کرده 
است. در ابتدا این توافق برای ما مثل این بود که 
»خوب، به آن نیازی نداریم«، اما الان برایمان 
خیلی خوب خواهد شد که تامین کننده دیگری 
برای نفت خام داشته باشیم و آمریکایی  ها هم 
به یک موفقیت دیپلماتیک نیاز دارند. باید 
توجه داشت 6 فروردین ماه سالجاری معاون 
دبیرکل سرویس اقدام خارجی اتحادیه اروپا که 
وظیفه هماهنگی مذاکرات وین را برعهده دارد 
با هدف گفت وگو برای بستن مسائل باقی مانده 
و جمع بندی مذاکرات رفع تحریم ها که پس 
از ماه ها چانه زنی های دیپلماتیک به مرحله 
پایانی رسیده، راهی ایران شده است. بورل، 
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در یکی از 
تماس های تلفنی اخیر خود با وزیر امورخارجه 
کشورمان اظهارکرد که اتحادیه اروپا از مطالبه 
ایران برای اخذ تضامین اقتصادی از آمریکا 
حمایت می کند. وی گفت: مذاکرات وین در 
نقطه حساسی قرار دارد و اکنون آمریکا و ایران 
در تبادل پیام ها باید انعطاف پذیری بیشتری از 
خود نشان دهند و تلاش کنند که بر محدودیت 
زمانی غلبه کنند. وی با بیان اینکه »موضوع 
تضمین اقتصادی برای ایران مهم است« افزود: 
ما از تحقق آن حمایت می کنیم و به تلاش ها 
برای رسیدن به توافق ادامه خواهیم داد، زیرا 

مسیر طولانی را طی کرده ایم. 
به مذاکره ادامه می دهیم 

گفتنی است اظهارات بورل در پی این مطرح 

می شود که مذاکرات وین که از زمان روی 
کارآمدن دولت بایدن در سال 202۱ در راستای 
احیای توافق هسته ای و لغو تحریم های ایران 
آغاز شده است، در پی برخی تحولات اخیر 
بین المللی از جمله حمله روسیه به اوکراین و 
کشمکش های تهران- واشنگتن بر سر برخی 
مسائل باقی مانده در مذاکرات، تا اطلاع ثانوی 
متوقف شده است. در این راستا، حسین امیر 
عبدا...یان، وزیر امور خارجه ایران اخیرا در 
گفت وگو با شبکه المسیره گفت: مذاکرات 
متوقف نشده است اما به طرق دیگری و با 
تبادل پیام های مکتوب بین ایران و آمریکا از 
طریق نماینده اتحادیه اروپا در مذاکرات وین 
در حال انجام است که این روند در راستای لغو 
تحریم های یک جانبه آمریکا است. امیرعبدا...

یان ادامه داد: هدف ما در این مذاکرات رسیدن 
به توافقی قوی و بادوام است و از طرف آمریکایی 
خواسته ایم واقع  بین باشد، تاکید کرده ایم لغو 
تحریم ها در تمامی بخش ها و ارائه ضمانت های 
اقتصادی یکی از مهم ترین نکات در دستور کار 
مذاکراتی ماست. او همچنین مطرح کرد: من 
فکر می کنم طرف آمریکایی به خوبی به خطوط 
قرمز ایران واقف است و ما به مذاکرات ادامه 
می دهیم و به محض اینکه به نقطه توافق برسیم، 
نماینده ما در مذاکرات در وین آخرین مراحل 
توافق را انجام خواهد داد. علاوه بر این، سعید 
خطیب زاده سخنگوی وزارت امورخارجه ایران 
در کنفرانس خبری اخیرش درباره احیای توافق 
گفت: باید پایه های فشار حداکثری که ترامپ 
علیه ایران کار گذاشته از بین برود. چرخه انتفاع 
اقتصادی ایران از برجام به صورت کامل لحاظ 
شود. خطیب زاده با انتقاد از رویه دولت آمریکا 
افزود: ما تاکید بر این داریم که قوانین داخلی و 
سیاست داخلی آمریکا و انتخابات پیش رو در 
آمریکا نمی تواند تعیین کننده نتیجه گفت وگوها 
در وین باشد. آنها حقوق بین الملل را نادیده 
می گیرند و سعی می کنند مسائل را به مسائل 

داخلی کشورشان گره بزنند. 

سـرمقالـــه

واقعیت آن است که مسائل سیاسی را حداقل در 
کوتاه مدت می توان با شعارهای انقلابی و خطاب قراردادن 
عده ای به لیبرال، سازشکار و سوار بر موج این شعارهای 
سیاسی پیش برد. شاید بتوان حتی جلوتر آمده و به 
کمک صداوسیما و سایر تریبون ها عده ای را برای مدت  
طولانی تری با شعارهای انقلابی سیاسی سرگرم ساخت. 
اما تفاوت مسائل و مشکلات سیاسی با اقتصادی از 
آنجایی است که مسائل اقتصادی را حتی در کوتاه مدت 
نیز نمی توان با شعارهای پرطمطراق سامان داد. با شعار 
هر قدر هم که پرطمطراق و بزرگ باشند نمی توان اقتصاد 
را سامان داد. نمی توان با شعار جلوی گرانی را گرفت و 
صرفا با شعار نمی توان عرضه و تقاضا را سامان داد. وقتی 
تولید کالایی کم می شود بهای آن بالا می رود و هیچ 
دولتی نمی تواند وقتی که کالایی کمیاب می شود از 
بالارفتن قیمت آن جلوگیری کند. هر قدر که یک دولــت 
بتواند جلوی سرازیرشدن رودخانه به سمت پایین را 
بگیرد آن دولت می تواند کاری کند که وقتی در حقیقت 
مکانیزم عرضه و تقاضا برهم می خورد قیمت ها بالا نرود. 
وقتی تولید پایین است و سرمایه هایی که در کشور به 
سمت وسوی تولید بروند به واسطه ناامنی اقتصادی راهی 
گرجستان، ترکیه و امارات می شوند و در آن کشورها 
تبدیل به ملک می گردند، نمی توان اقتصاد ر ا به پیش برد. 
نمی توان از سرمایه گذاران داخلی انتظار داشت که در این 
شرایط بیایند و در دولت تولید و توزیع سرمایه گذاری 
کنند. مصیبت اقتصاد در آن است که با هیچ شعاری 
نمی توان سفره  مردم را وسعت بخشید. واقعیت امر بر 
آن است که دولت باید با برنامه ریزی مدون، تصمیمات 
درست اقتصادی و انجام برخی تغییرات در راستای 
حل مشکلات معیشتی و اقتصادی جامعه حرکت کند. 
نمی توان انتظار داشت که هیچ رویکرد و رفتار درستی 
در اقتصاد کشور صورت نپذیرد و بعد منتظر بهبود 
شرایط و شکوفایی اقتصادی باشیم. قدر مسلم اقتصاد 
با دستور میانه ای ندارد و نمی توان شرایط اقتصادی 
کشور را با دستور پیش برد بلکه باید به سمت استفاده از 
اقتصاددانان، خبرگان و نخبگان رفت و از آنها برای حل 
مشکلات کشور و برون رفت از شرایط فعلی ایده و مشورت 
گرفت. لذا تنها راه خروج از شرایط اقتصادی فعلی لزوم 
برنامه ریزی، تصمیم درست و استفاده از خبرگان علم 

اقتصاد در کشور است. 

 تفاوت مسائل سیاسی 
و مسائل اقتصادی

صادق زیباکلام
استاد دانشگاه

عراق به خواسته ایران 
پاسخ مثبت بدهد

دولت مردم را با 
تصمیمات خود همراه کند

رئیس سازمـــان حج و زیارت گفت: 
مرز زمینی عراق همچنان به روی زائران 
بسته است. انتظار داریم مقامات عراق به 
خواسته ایران در این زمینه پاسخ مثبت 
بدهند. سیدصادق حسینی درباره درباره 
آخرین پیگیری بازگشایی مرززمینی 
عراق با توجه به سفری که اخیرا به این 
کشور داشته است، اظهارکرد: در عراق 
ملاقات های خوبی داشتیم، از جمله 
دیدار با وزرای گردشگری، بهداشت و 
کشور عراق. ۱۵ موضوع را هدف گذاری 
کرده بودیم که درباره تمامی آنها به 
توافق رسیدیم و عراق در این باره کمال 
همکاری را داشت. او افزود: در انتهای سفر 
به عراق با رئیس جمهور این کشور دیداری 
داشتم که درباره بازگشایی مرززمینی و 
لغو روادید برای سفرهای زمینی مشابه 
سفرهوایی مذاکره شد و آقای برهم .صالح 
تاکیدکرد که موضوع را پیگیری می کنند، 
ولی این اتفاق نیفتاده است. ما از عراق 
خواسته بودیم در عیدفطر مرززمینی 
بازگشایی شود که این اتفاق هم نیفتاد. 
قطعا با بازگشایی مسیر زمینی، فشار از 

روی سفرهای هوایی برداشته می شود. 

یک نماینـــــده مجلس با تاکید بر 
اینکه مسئــولان باید اطمینان دهند 
که هر تصمیمـــی که در خصوص نرخ 
ارزترجیحی می گیرند، قطعا معیشت 
مردم را تحت تاثیر قرار نمی دهد، گفت: 
دولت باید پیش از اجرای تصمیمات 
خود، آنها را به مردم توضیح دهد و مردم 
را با تصمیمات خود همراه کند. علی اکبر 
کریمی درباره گرانی برخی کالاها طی 
روزهای اخیر با بیان اینکه »قطعا بخشی از 
التهابات موجود در بازار ناشی از دغدغه ها 
و نگرانی هایی است که در مردم نسبت به 
آینده به ویژه درباره اصلاح نظام پرداخت 
یارانه ها ایجاد شده است«، اظهارکرد: در 
این زمینه مسئولان امر باید این اطمینان 
را به مردم بدهند که هر تصمیمی که در 
خصوص نرخ ارز ترجیحی می گیرند، قطعا 
معیشت مردم را تحت تاثیر قرار نمی دهد. 
یکی از مواردی که می تواند به پایداری و 
آرامش در بازار کمک کند، سرعت عمل 
دولت در این تصمیمات و همچنین 
گفت وگو با مردم و اطمینان دادن به 
آنهاست که به نظر می رسد دولت در این 

زمینه ضعیف عمل می کند. 

 اولویت دوم دولت 
معیشت است 

معاون پارلمانی رئیس جمهور گفت: از 
زمان آغاز دولت جدید بحث واکسیناسیون 
و موضوع بهداشت و سلامت مردم مورد 
پیگیری جدی قرار گرفت و در ادامه 
سفرهای استانی با بررسی مشکلات و 
اولویت ها تصمیم گرفته می شود تا برای 
رفع محرومیت ها اقدامات لازم انجام شود. 
سیدمحمد حسینی با اشاره به تعطیلی مرز 
باجگیران و رکود حاصل از آن اظهارکرد: 
در مجلس پنجم از نزدیک وضعیت این 
منطقه را بررسی کردیم اما الان می بینیم 
که اینجا سوت  و کور است. جایی که باید 
جای مبادله کالا باشد نباید این چنین 
باشد. وی با بیان اینکه دولت بعداز سلامت 
مساله معیشت را در اولویت دارد، گفت: 
مرزهای ما نباید خالی از سکنه باشد. با 
کمک دولت و با زیرساخت هایی که در 
کشور داریم باید علاوه بر مردم منطقه همه 
مردم را ترغیب کنیم تا در این مناطق کار 
کنند اما در حال حاضر در مرز باجگیران 
به دلیل مشکلاتی که در منطقه ایجاد شده 
آسیب فراوانی به اقتصاد مردم وارد شده و 

عده ای را مجبور به مهاجرت کرده است.

آرمان ملی: معاون اول رئیس جمهوری 
اظهارکرد: یارانه نان و دارو به هیچ وجه و برای 
هیچکدام از اقشار مردم قطع نمی شود و یارانه شان 
سرجای خودشان باقی می مانند. محمد مخبر با 
حضور در »شبکه خبر« در گفت وگویی با اشاره 
به شرایط جنگ اوکراین و روسیه و کمبود مواد 
غذایی که به دنبال این جنگ پدید آمده است، 
گفت: اینکه شرایط منطقه چگونه خواهد شد 
و چند سال با این وضعیت در منطقه روبه رو 
خواهیم بود که عرضه موادغذایی را دچار مشکل 
کرده است، هنوز اطلاع دقیقی نداریم. وی افزود: 
معتقدم اگر پنجاه درصد شعارهایی که رهبری 
مشخص کرده بودند اجرا شده بود، این همه 
مشکل نداشتیم. این دولت یکی از کارها و وظایف 
جدی خود را عمل به شعارهای حضرت آقا قرار 
داده است. اینکه مقام معظم رهبری این موضوع 
اقتصاد را مورد تاکید خود در چند سال اخیر قرار 
داده اند، اهمیت فراوانی دارد و به دلیل درگیری 
مضاعف و همه گیری که در جنگ اقتصادی برای 
همه مردم پیش می آید، آن را با جنگ نظامی 
متفاوت می کند و به همین دلیل هم رهبری بر 
موضوع جنگ اقتصادی تاکید داشته اند. معاون 
اول رئیس جمهوری یادآورشد: تا الان هم هر 

موفقیتی که داشته ایم مدیون توجه به سخنان 
رهبری بوده است. رهبری انقلاب بر خنثی سازی 
تحریم ها و مقاوم سازی اقتصاد تاکید داشته اند. ما 
البته به آنچه از اقتصاد مقاومتی در نظر داشته ایم 
هنوز نرسیده ایم اما تا همین حدی که عمل شده 
است، منجر به کاهش تاثیر اقدامات آمریکا علیه 
ما بوده است. مخبر با یادآوری شرایط اقتصادی 
نامطلوبی که دولت سیزدهم با آنها آغاز به کار 
کرد، افزود: ما در دولت سیزدهم موفق شدیم 
کالاهای اساسی را به نقطه مناسبی برسانیم 
و از پول نفت خودمان کشور را اداره کنیم نه با 
استقراض. در مذاکرات هم اینها )طرف مقابل( 
فهمیدند که ما محتاج مذاکرات یا نتیجه آن 
نیستیم و البته هم رهبری و هم دولت به دنبال 
به نتیجه رسیدن مذاکرات هستند، ولی با حفظ 
عزت و اقتدار ملی. وی یادآورشد: دولت وقتی آغاز 
به کار کرد تورم در ۵0 درصد بود اما الان به ۳۵ 
درصد رسیده است. معاون اول رئیس جمهوری با 
تاکید بر اینکه یارانه نان و دارو به هیچ وجه حذف 
نمی شود، اظهارکرد: برای نان سنتی یارانه ای 
در نظر  گرفته شده که طبق مصوبه مجلس باید 
به صورت کالابرگ  الکترونیکی پرداخت شود 
 و برای کالاهای اساسی دیگر نیز مبلغی ماهانه 

در نظر گرفته شده تا افزایش قیمت ها جبران 
شود. وی افزود: اقشار با درآمد بالاتر بخشی از 
هزینه تامین این کالاها را پرداخت می کنند اما 
اقشار نیازمند و کم درآمد جامعه به طور کامل 
از این کمک هزینه ها بهره می برند و پولی که به 
آنها تعلق می گیرد، آرامش آنها را تامین می کند. 
مخبر با بیان اینکه این کمک هزینه ها قبل از 
آزادسازی قیمت ها به حساب سرپرستان خانوار 
واریز خواهد شد، اظهارکرد: در کنار این تمهیدات 
برای دهک های پایین جامعه سبد سهام نیز در 
نظر گرفته شده است. مخبر با تاکید بر اینکه 
افزایش قیمت برخی اقلام در هفته اخیر، گفت: 
منشأ گرانی برخی کالاها الزامات قانونی بودجه 
و طرح موضوع حذف ارز ترجیحی کالاهای 
اساسی است. دولت بر اساس الزام قانونی باید از 
اول فروردین ۱۴0۱ اقدام به حذف ارز ترجیحی 
می کرد ولی برای آنکه در ایام نوروز و ماه رمضان 
مردم متحمل سختی نشوند، این کار در آن مقطع 
صورت نگرفت. معاون اول رئیس جمهوری عنوان 
کرد: از سویی دیگر با اجرای قانون به دلیل گرانی 
آب، برق و گاز و افزایش ارزش افزوده کالاها و 
نیمایی شدن عوارض گمرکی، به طورطبیعی تورم 

و گرانی به بازار تحمیل می شد. 

معاون اول رئیس جمهور: 

یارانهنانوداروبههیچوجهحذفنمیشود
   برای دهک های پایین جامعه سبد سهام نیز در نظر گرفته شده است


